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Az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. törvény 28. § (4) bekezdése alapján „A veszélyhelyzet
ideje  alatt  a  tűzifaigények  biztosításához  szükséges  eltérő  szabályok  alkalmazásáról  szóló
287/2022. (VIII. 4.) Korm. rendelet visszavonásáról” címmel a mellékelt határozati  javaslatot
kívánom benyújtani. 



 
 

...../2022. (.....) OGY határozat 

A veszélyhelyzet ideje alatt a tűzifaigények biztosításához szükséges eltérő szabályok
alkalmazásáról szóló 287/2022. (VIII. 4.) Korm. rendelet visszavonásáról

A  kormány  által  augusztus  4-én  kihirdetett  „a  veszélyhelyzet  ideje  alatt  a  tűzifaigények
biztosításához szükséges eltérő szabályok alkalmazásáról szóló 287/2022. (VIII. 4.) Korm. rendelet”
alkalmatlan az energiaválság akár rövid távú, akár hosszú távú kezelésére. Ezzel szemben olyan
súlyos  természetvédelmi,  és  klímavédelmi  károkat  okoz,  melyek  veszélybe  sodorják  hazánk
biológiai  sokféleségének  megőrzését,  sikeres  klímaadaptációnkat,  illetve  tovább  gyorsítják  a
jelenleg is súlyos aszállyal küzdő országunk vészes kiszáradását.

1. Ezért az Országgyűlés felszólítja a Kormányt a  veszélyhelyzet ideje alatt a tűzifaigények
biztosításához szükséges eltérő szabályok alkalmazásáról szóló 287/2022. (VIII. 4.) Korm.
rendelet visszavonására.

2. Ez a határozat a közzétételét követő napon lép hatályba.
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Általános indokolás

Az erdők a biológiai sokféleség fenntartása mellet számos nagyon fontos ökoszisztéma szolgáltatást
nyújtanak  számunkra.  Szerepük  van  a  klímaszabályozásban,  a  vízháztartásban,  a
levegőtisztaságban,  melyek  az  ökológiai  válság  korában  kiemelten  fontosak,  és  nagyban
befolyásolják, hogy hazánk tud-e a jövőben alkalmazkodni az egyre szélsőségesebbé váló időjárási
viszonyokhoz. A Magyarország által kitűzött klímasemlegességi célok sem valósíthatóak meg az
erdőterületeink jelentős növelése, és a meglévő erdeink minőségének javítása nélkül. Az erdők által
adott faanyagot pedig számos módon hasznosítja a társadalom.

Így létfontosságú, hogy erdeinket megbecsüljük, ápoljuk, és megértsük, hogy az erdőgazdálkodás,
az erdeinkkel való bánásmód messze túlmutat az energiapolitikai- és gazdaságpolitikai kérdéseken.

A kormány által  meghozott  fakitermelést  megkönnyítő rendelet  ezzel a szemléletmóddal szöges
ellentétben áll. A valóban nehéz gazdasági- és energiaválságban meghozott kapkodó intézkedés nem
hogy  orvosolja,  de  még  el  is  mélyíti  a  kezelendő  problémát,  és  számos  nagyon  súlyos
következménnyel nézünk szembe.

A fakitermelési  szabályok  fellazításának  következtében  ezentúl  vegetációs  időszakban  is  lehet
fakitermelést  végezni,  magtermési  és  fészkelési  időszakban.  Egy  olyan  szabályt  hág  most  át  a
kormány, mellyel súlyosan veszélyezteti erdeink élővilágát. Ezentúl ráadásul olyan erdőket, védett
területeket is elérhet a termelés, melyek eddig viszonylagos háborítatlanságban fejlődhettek. És ha
tarvágunk egy 100 éves bükköst, akkor annak megújulásához éppen 100 év szükséges. Az általa
nyújtott ökoszisztéma szolgáltatások nem pótolhatók egy páréves faültetvénnyel.

Ami a legsúlyosabb hiba, hogy a természeti értékeinket úgy teszi tönkre a kormány, úgy éli fel most
gyermekeink és  unokáink jövőjét,  hogy még a  rövid  távú problémát  sem oldja  meg.  A frissen
kivágott  fa  –  az  akácot  kivéve  –  ugyanis  nem  alkalmas  tűzifának,  hiszen  40-60%-os
nedvességtartalma miatt alacsony az égési hőfoka. Égése közben szennyezi a környezetet, tovább
rontja a hazánkat egyébként is sújtó légszennyezettséget,  lokálisan súlyos egészségkárosodást is
okozhat.  E mellett  növeli  a halálos  veszélyt  jelentő szén-monoxid-mérgezés kockázatát.  Ahhoz,
hogy a fa nedvességtartalma a kívánt 20% alá csökkenjen, 1,5-2 évig kell szárítani, így az idei tél
esetleges  fűtési  problémáit  nem  kezeli.  És  amennyiben  a  kormány  a  szociális  tűzifa  program
kiterjesztését irányozta volna elő – amúgy ezt helyesen –, akkor ehhez bőven lettek volna még
tartalékok a nem védett erdeinkben is a következő évekre. Szakértők egybehangzó álláspontja ezért,
hogy a rendelet nem kezeli az energiaválságot.

A lakosság átterelése így a földgázról fafűtésre ezen a télen tehát energiapolitikai szempontból is
téves megoldás. A kormány képviselői maguk nyilatkozták le több helyen, hogy lesz elég gáz az
idei  télen,  maximum  magasabb  áron.  Ez  esetben  rövid  távon  a  megoldás  a  jelenlegi  fűtési
módokhoz igazított támogatási rendszer az arra rászorulóknak. Egyben azonnal el kell indítani a
már évek óta súlyos késésben lévő mélyfelújítási,  szigetelési programokat, melyekkel jelentősen
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csökkenteni lehet a lakossági energia-felhasználást. A lakosságot pedig a megújuló technológiákra
való átállásban kell segíteni (pl. napelem, hőszivattyú).

Az egyetlen logikus és felelős magatartás, ha a kormány visszavonja ezen rendeletét,  és valódi
megoldásokkal áll elő az energiaválság rövid távú, és hosszú távú kezelésére egyaránt.
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